

# BULLETIN DU MONEP

21 juillet 2003/ 21 July 2003

## Avis / Notice n° 2003-174

### **Commission de négociation et de compensation applicables aux options sur actions du Monep**

**Ajustement des commissions de négociation et de compensation  
pour les transactions portant sur plus de 100 000 contrats  
et  
gratuité temporaire des transactions sur les séries de maturités  
strictement supérieures à 2 ans**

*Trading and clearing fees for Monep equity options :*

*Adjusted trading and clearing fees on trades greater than 100,000 contracts  
and  
holiday fees on equity options series with expiries strictly above 2 years*

#### Résumé

Cet avis informe les membres du marché de l'introduction d'un nouvelle politique tarifaire, sur les contrats d'options sur actions du Monep qui prend effet le 1er août 2003.

#### Summary

This notice informs market members of the introduction of a new pricing policy on the Monep equity options contracts applicable as from August 1<sup>st</sup> 2003.

The English translation is for the convenience of English-speaking readers. However, only the French text has any legal value. Consequently, the translation may not be relied upon to sustain any legal claim, nor should it be used as the basis of any legal opinion. Euronext Paris SA expressly disclaims all liability for any inaccuracy herein.

Euronext Paris SA a décidé la mise en place d'une nouvelle politique tarifaire sur les contrats d'options sur actions du Monep, à compter du **1<sup>er</sup> août 2003**,

**1°) Transactions portant sur plus de 100 000 contrats d'options sur actions**

Pour toutes les transactions portant sur **100 000** contrats d'options sur actions ou plus, les frais de négociation et de compensation sont définis comme suit à compter du 1<sup>er</sup> août :

- Frais de négociation: **0.01€** par contrat d'option
- Frais de compensation: gratuité jusqu'au 31 janvier 2004

Cette nouvelle disposition complète la politique tarifaire qui est entrée en vigueur le 1<sup>er</sup> Avril 2003, décrite ci-après :

Nombre de contrats	Frais de négociation en EUR par contrat
Jusqu'à 2.500 contrats	€0.10
De 2.501 à 25.000 contrats	€0.08
Plus de 25.001 contrats	€0.06

**2°) Transactions portant sur les séries d'options sur actions de maturités strictement supérieures à 2 ans**

Les options de style européen avec des échéances, dont la maturité est strictement supérieure à 2 ans et inférieure ou égale à 5 ans, sont les suivantes :

Crédit Agricole (AC3)\*\*, Aventis (AV3), Groupe Danone (BN2), BNP Paribas (BN3), Carrefour (CA2), Cap Gemini (CA3), Alcatel (CG3), AXA (CS9), Bouygues (EN9), Vivendi Universal (EX2), Total (FP2), France Telecom (FT3), Société Générale (GL3), LVMH (MC2), Orange (OG3), L'Oréal (OR2), Sanofi-Synthelabo (SA3), Saint-Gobain (SG3), STMicroelectronics (ST3), Suez (SZ3).

\*\* Crédit Agricole: action sous-jacente  
(AC3): mnémonique de l'option portant sur cette action

Pour toutes les transactions d'options sur actions portant sur des échéances dont la maturité est strictement supérieure à 2 ans et inférieure ou égale à 5 ans, les frais de négociation et de compensation sont définis comme suit à compter du 1<sup>er</sup> août 2003 et jusqu'au 31 janvier 2004 :

- Frais de négociation: **gratuité** jusqu'au 31 janvier 2004
- Frais de compensation: **gratuité** jusqu'au 31 janvier 2004

Au 1<sup>er</sup> août 2003, les échéances concernées par cette nouvelle mesure sont les suivantes : Septembre 2005, Mars 2006, Septembre 2006, Mars 2007, Septembre 2007 et Mars 2008.

**Attention** A compter du 1<sup>er</sup> octobre 2003, l'échéance Septembre 2005 aura une maturité inférieure à 2 ans et ne sera donc plus éligible à ces mesures tarifaires. La tarification habituelle sera alors appliquée aux transactions portant sur l'échéance Septembre 2005.

**L'ensemble de ces mesures tarifaires interviendra sous la forme de rétrocessions mensuelles.**

Pour toute demande d'information, vous pouvez contacter votre chargé de compte, ou appeler le 01 49 27 13 20, email : paris.accountmanagement@liffe.com

Il est rappelé aux teneurs de marché qu'il n'est pas tenu compte des transactions exonérées de frais de compensation pour l'incrémentation des compteurs Clearnet.

The English translation is for the convenience of English-speaking readers. However, only the French text has any legal value. Consequently, the translation may not be relied upon to sustain any legal claim, nor should it be used as the basis of any legal opinion. Euronext Paris SA expressly disclaims all liability for any inaccuracy herein.

*Euronext Paris SA introduces a new fee policy for French equity options contracts on 1<sup>st</sup> August 2003.*

*Here are the main characteristics of this new pricing policy which targets large trades and longer dated options series:*

**1°) Trades greater than 100,000 equity options contracts**

Trades of **100,000** equity options contracts or more will benefit from the following new trading and clearing fee structure as from August 1<sup>st</sup>:

- trading fees: **0.01€** per option contract
- clearing fee: free of charge until 31 January 2004

This measure complements the fee structure in place since April 1<sup>st</sup>, 2003:

Size	Trading fee in EUR per contract
Up to 2.500 contracts	€0.10
2.501 to 25.000 contracts	€0.08
25.001+ contracts	€0.06

**2°) Pricing policy for trades in equity options series with maturities strictly above 2 years,**

Maturities strictly above 2 years and up to 5 years, are available on the following European style equity options :

Crédit Agricole (AC3)\*\*, Aventis (AV3), Groupe Danone (BN2), BNP Paribas (BN3), Carrefour (CA2), Cap Gemini (CA3), Alcatel (CG3), AXA (CS9), Bouygues (EN9), Vivendi Universal (EX2), Total (FP2), France Telecom (FT3), Société Générale (GL3), LVMH (MC2), Orange (OG3), L'Oréal (OR2), Sanofi-Synthelabo (SA3), Saint-Gobain (SG3), STMicroélectronics (ST3), Suez (SZ3).

\*\* Crédit Agricole: the underlying equity  
(AC3): the equity option code

Trades in maturities above 2 years and up to 5 years of the above mentioned equity options will benefit from the following new trading and clearing fee structure, from August 1<sup>st</sup>, 2003 to January 31<sup>st</sup>, 2004

- trading fee: **free of charge** until 31 January 2004
- clearing fee: **free of charge** until 31 January 2004

As of August 1<sup>st</sup>, the eligible maturities eligible :

September 2005, Mars 2006, September 2006, Mars 2007, September 2007 and Mars 2008.

**Warning:** As from October 1, 2003, the September 2005 maturity will no longer be eligible to these reduced fees. The trading and clearing fees applied to September 2005 will be then the usual ones, applicable to maturities below or equal to 2 years.

**These measures will apply through monthly repayments.**

For additional information, you may contact your account manager,  
or call + 33 (0)1 49 27 13 20, email : [paris.accountmanagement@liffe.com](mailto:paris.accountmanagement@liffe.com)

Market makers are reminded that trades free of clearing fees do not increment the Clearnet meters.

*The English translation is for the convenience of English-speaking readers. However, only the French text has any legal value. Consequently, the translation may not be relied upon to sustain any legal claim, nor should it be used as the basis of any legal opinion. Euronext Paris SA expressly disclaims all liability for any inaccuracy herein.*